
ЧОРНОБИЛЬ - ПЕРЕСТОРОГА ЗЕМЛЯНАМ

ТАК УЖЕ ПОВЕЛОСЯ, що людство від
значає не тільки радісні, а й сумні події 
своєї історії. Ось недавно й ми відзначи
ли таку. Минуло десять років відтоді, як 
Чорнобиль став синонімом гіркої звізди 
Полин: вирвавшись з-під влади людини, 
«надійно приборканий» атом спричинив 
аварію, глобальну за своїми наслідками. 
З цілковитою підставою катастрофу на 
ЧАЕС можна вважати планетарною. Цю 
нерадісну дату в різних країнах відзна
чили по-різному, хоча було щось симво
лічно спільне.

Дивно, але чомусь саме через десять 
років більшість спеціалістів зарубіжних 
країн вельми специфічно відреагували на 
наслідки Чорнобиля для України. Вони 
ледь не одноголосно заявили, буцім, крім 
явної онкології щитовидної залози у ді
тей, ніяких інших наслідків аварії на Чор
нобильській АЕС, згубних для населен
ня, не виявлено. Ну що ж, тут, як кажуть, 
Бог і час їм суддя, а нам слід висновува
ти своє, опираючись на об’єктивні дослід
ження, на власні сили й можливості, бо 
наша біда найдужче болить нам, і нікому 
іншому.

Отже, щоб успішно боротися з лихом, 
потрібні правильні висновки, зроблені за 
аналізом його наслідків. Та 
чи правильні вони в нас?
На жаль, ні. Інакше чим по
яснити, що за 10 років 
майже нічого не зроблено 
такого, що переконливо 
показало б: можна не лише 
призупинити згубний 
вплив на здоров’я людей, 
особливо дітей, наслідків 
Чорнобильської аварії, а й 
підвищити стійкість орга
нізму людини до реаль
них умов сьогодення. А це, 
на жаль, один з важливих 
фактів, який врешті-решт 
повинен змусити нас за
думатись: хто ми є і чому 
такі безпорадні та байду
жі до самих себе, до сво
го здоров’я?

Якщо на подію в Чор
нобилі поглянути ширше, 
ніж з позиції лиха лише для 
України, то легко дійти 
думки, що вибух на Чор
нобильській атомній - це 
не просто технічна аварія на атомному під
приємстві, а специфічна космічна пере
сторога для землян, щоб схаменулися і 
задумалися, перш ніж творити щось гло
бальне на Землі і з Землею. Чорнобиль 
означає, що люди повинні згуртуватися, 
об’єднатися для того, щоб подолати усі 
труднощі і вижити.

А ми на тлі національного лиха май
же всі проявили себе з гіршого боку, ма
теріальне збагачення за всяку ці ну запа
морочило голови, на жаль, переважно мо
лодим людям. І в цій скаженій гонитві за 
надприбутками й сумнівними насолода
ми їм не до милосердя і не до тверезих 
роздумів про те, що земля одна для всіх 
- для багатих і для бідних.

Як підкреслювалося вище,Чорнобиль 
змушує нас шукати чинники, які допомог
ли б протистояти його згубному впливу 
на здоров’я людей. Та спокійний, розваж
ливий аналіз змісту заходів, які прово
дилися з нагоди десятиріччя катастро
фи, на жаль, засвідчує, що вагомих кон
кретних прикладів позитивного впливу на 
наше здоров’я певних медично-соціаль
них заходів не було. Так собі, кругом та 
навколо.

На цьому тлі загальної балаканини 
виділяється одна незначна за масшта

бами, але важлива за на
слідками подія, яка пройш
ла обіч загальної уваги, і 
яка, на мою думку, варта 
того, щоб про неї розповіс
ти детальніше.

Як відомо, найбільш 
згубно впливає на здоров’я 
людей пост-чорнобильсь- 
кого періоду неконтроль- 
ована інкорпорація з про
дуктами харчування та во
дою радіонуклідів, важких 
металів, інших шкідливих 
для організму речовин. І 
кожний з нас піддається 
цьому впливу щоденно, 
особливої шкоди це за

вдає дитячому організмові. Щоб протисто
яти згубному впливові навколишнього сере
довища на здоров’я насамперед дітей, Ук
раїнський інститут екології людини, який очо
лює людина глибоких і всебічних знань, до
ктор фізико-математичних наук Михайло КУ- 
РИК, разом з низкою медичних закладів міс
та розробив і впроваджує в життя програму 
«Екологічна дитяча дошкільна установа». В 
основі програми - контрольована ендоеко- 
логічна діагностика організму дітей, постій
на детоксикація, профілактика і оздоровлен
ня їх в умовах дитсадка. Це зумовлено тим, 
що, на думку вчених і медиків, сьогодні саме 
в дитсадку найкраще і найефективніше мож
на проводити профілактику дитячого орга
нізму. Своєрідною базою, де інститут реа
лізує згадану програму, став дитсадок № 367 
у Дарницькому районі Києва, що належить 
м’ясокомбінату.

Саме тут у дні, коли відзначався сумний 
десятилітній ювілей Чорнобильської траге
дії, працівники дитсадка за сприяння й ак
тивної допомоги Інституту екології людини 
організували виставку «Екологія дитини». На 
подив відвідувачів, вона виявилася настіль
ки об’ємною й змістовною, що практично не 
поступалася рівню загальнодержавної. Тут 
демонструвалося те, що сьогодні можна кон

кретно робити ( і це вже ро
биться), аби діти в дошкіль
ній установі перебували в 
максимально сприятливих 
екологічних умовах.

Впадав у око широкий 
вибір природних ентеросор- 
бентів для детоксикації ди
тячого організму, різні фітоп- 
репарати для профілактики 
й оздоровлення.

Батьки, для яких насам
перед і була влаштована вис
тавка, мали чудову нагоду 
з’ясувати для себе, що ро
биться в дитсадку для поліп
шення здоров’я їхніх дітей. 
Вони могли також замовити 
потрібні препарати для додат
кового вживання вдома.

На виставці було людно.
 Тут побували працівники 

дитсадків різних районів міс
та, управління освіти та охо
рони здоров’я Києва, депу
тати ВР, представники рай- 
держадміністрації і навіть 

дипломатичного корпусу. Усі, хто відвідав 
виставку, мали нагоду переконатися, що про
грама «Екологічна дитяча дошкільна устано
ва» ефективна і має цілковиті підстави для 
широкого впровадження в усіх дитячих са
дочках України. Можливо, це і є те, чого 
бракувало чорнобильським заходам високих 
рівнів - реальний факт, який переконує кож
ного, хто хоче бачити: діти дитсадка № 367 
майже не хворіють, їхній організм практично 
не має радіонуклідів, важких металів, шкід
ливих хімічних речовин.

Отож кожний, кому не байдуже майбут
нє нації (а в цьому насамперед мусить бути 
зацікавлена держава), хто хоче убезпечити 
своїх дітей від шкідливого впливу наслідків 
Чорнобильської аварії і неблагополучної еко
логії загалом, може, почерпнувши досвіду, 
роботи це в себе, повсякденно й нартир- 
ливо. Не чекаймо диво-ліків з-за бугра. 
Ми самі можемо порятувати себе, але для 
цього треба зуміти всім нам ступити крок 
назустріч одне одному, крок до взаєморо
зуміння і взаємодопомоги, так, як це зро
били працівники дитсадка № 367, керівни
ки Київського м’ясокомбінату, вчені Інсти
туту екології людини і медики, які з ними 
співпрацюють.

Іван ВЛАСЕНКО.


